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ÉVKÖZI 28. VASÁRNAP                             C év             1– 4 oldal 

 

Olv.: 2Kir 5,14-17 – 2Tim 2,8-13 – Lk 17,11-19 

A tíz leprás  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! A szentmise görög neve eucharisztia. Sajnos a magyar elnevezésünk nem 
fejezi ki a lényeget, hiszen azt jelenti: az eucharisztia - hálaadás! Vasárnap azok jönnek el 
szentmisére, akik valamiért szeretnének köszönetet mondani Istennek, valamiért szeretnének 
hálát adni! A szentmise szándéka is nagyon illik ehhez, hiszen azt íratta be valaki: 
 

Köszönet az életért! 

 

Azokért ajánljuk fel ezt a szentmisét, akik az elkövetkező héten születésnapjukat, névnapjukat 
ünneplik! Mint a rádióban minden reggel köszöntik a születésnaposokat, névnaposokat. Azok 
vagyunk itt, akik valamit szeretnénk megköszönni Istennek, valamiért szeretnénk hálát adni! 
Ez nagyon fontos! 

 

Napokban olvastam, hogy Európa 90%-a nem vallásos, nem hívő. Ez kb. a mi országunkra is 
igaz. Ez azt jelenti, hogy talán 10 % az, aki vasárnaponként hálát ad Istennek! Azt is tudni 
kell, hogy mi azért vagyunk itt, mert hiszünk, mert vallásosak vagyunk! 
Pilinszkynek van egy nagyon fontos mondata, ez segítsen bennünket abban, hogy bár hívő 
embereknek tartjuk magunkat és szeretnénk azok lenni, azért tudjuk, hogy mindegyikünknek 
van valami a rovásán! Pilinszky azt mondja: „Napra kellene teregetnünk azt, ami kivetni 
való!” Én nem mondom, hogy teregessük a napra, de vigyük Isten elé, akár elég is lehet! 
Tartsunk bűnbánatot! 
 

Szentbeszéd 

Nagy ívű az élet! 

 

Kedves Testvérek! Az embernek jó esetben ezt a nagy utat meg kell tennie! Az úton mindenki 
végigmegy, hiszen egyszer elkezdődik az utunk, aztán egyszer véget ér. Csak az emberélet 
ennél sokkal több!  

Van az embernek egy útja, amit belül jár meg, 
az én tudattól a te tudatig! 

 

Az az ember szerencsétlen, aki megrekedt az én tudatnál! Ezekre szokták mondani: nagy az 
arcuk. Az embernek innen el kell indulnia, hogy elérkezzen a másik emberhez! A másik 
embert be kell fogadnia, hogy emberi életet élhessen, mert az ember nem magányos lény!  
 

Ennek az ívnek értelmet adunk: 
Istent kell beengedni az életünkbe és Istennel a másik embert! 

 

A mai vasárnap története nagyon látványosan, tanulságosan mutat erre az igazságra! A 
történetben fontos szereplő Jézus, aki mindig a határvidéken jár, Szamaria és Galilea 
határvidékén, hallottuk az evangéliumból. Sajátos határvidék ez, mert a zsidók és a 
szamaritánusok nem voltak jóban, a zsidók kirekesztették a szamaritánusokat.  
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Jézus szerencsétlen leprás emberekkel találkozik. Jézus, aki mindig belenyúl a probléma 
közepébe, nagyon fontos tanulsággal szolgál nekünk. Jó esetben, ha igazán meggyógyulunk, 
akkor talán még eljutunk odáig, hogy hálát is tudunk adni! Ez a meggyógyulás nem a testi 
betegségeinkből való gyógyulást jelenti elsősorban, - azt is jelentheti.- hanem a hitre 

gyógyulást jelenti! Ezt a mai nagyon fontos történetet próbáljuk magunk elé állítani és vonjuk 
le a következtetéseket! 
 

Néha az az érzésem, hogy emberek jönnek a templomba, ott buzgólkodnak, jámborkodnak, 
kiéneklik magukat, aztán elmennek! Mintha nem mennénk szembe a történésekkel, mintha 
nem akarnánk magunk számára sem levonni a következtetéseket! Amit Pilinszky gondolt, a 

napra kellene vinni azt, amit takargatunk! Sok mindent takargatunk! 

 

Jézus megy Jeruzsálem felé, szemben leprások jönnek. Általában kiabálnak ezek az 
emberek. A zsidó felfogás szerint megérdemlik a sorsukat! A zsidó gondolkodás szerint és 
kicsit évszázadokon átjött ez a keresztény erkölcstanba is, hogy a bajok, a megpróbáltatások, 
a szenvedések valami bűnnek a következményei. Hányszor találkozunk emberekkel 
kórházban, egyebütt: Miért büntet engem az Isten? Mi rosszat tettem? Isten nem büntet! 
Végre zárjuk le ezt a kérdést és szokjunk le ezekről a szólamokról, miért büntet engem az 
Isten, mi rosszat tettem! Ki tudja, hogy mi rossza tett!  

 

Isten nem büntet! 

 

Ezek az emberek leprások, akiket felszólítottak arra, hogy kiabálniuk kell, ha egészséges 
emberrel találkoznának, mert ez ragályos betegség! Most is kiabálnak, itt most egy pillanatra 
megváltozik a mindennapi történet, mert a leprások segítséget kérnek! Általában ezek a 
leprások nem segítséget kértek, hanem figyelmeztették az egészséges embert, hogy ne jöjjön 
közel hozzájuk. Ez kötelező volt számukra! Egyébként úgy védekeztek ez ellen a betegség 
ellen, hogy kirekesztették őket, kikerültek a társadalmi életből, a mindennapok világából 
peremre kerültek! Én is voltam egy lepratelepen Indiában. Borzasztó találkozás volt ez! A 
leprát ma már állítólag lehet úgy-ahogy gyógyítani.  
 

Jézus nem is engedi közel magához a leprásokat, hanem azt mondja: „Menjetek a 
papokhoz!” Ez természetes volt, mert a papok voltak azok, akik ha valaki meggyógyult, 
megállapították, hogy egészséges és az illető a közösség életében részt vehet. A leprások 
esetében is így volt. Közben meggyógyultak, ahogy hallottuk!  
 

Egy valaki visszajött, aki szamaritánus volt! Rögtön fölháborodhatnánk, hogy a kilenc nem 
jött vissza! Azok zsidók voltak! Lehet, hogy elmentek a papokhoz, ki tudja? Erről nem szól a 
történet. De ez a szerencsétlen arám, hova mehetett volna, hiszen nem zsidó volt!  
 

Az arám visszajött Jézushoz és hálálkodott, leborult!  
Leborulni a hatalmasságok, a királyok előtt szoktak!  
 

Hallottuk az ószövetségi történetben  
Naamán földet kért, hogy azt elvigye majd magával, amiből oltárt készít! Azon a földön 
mutasson be áldozatot a zsidók Istenének! A régi oltárok földkupacok voltak valójában.  
 

Naamán nemcsak testileg gyógyult meg,  
hanem vallásilag is! Hitre gyógyult, megvallotta ezt:  
Áldozatot ezután nem a pogány isteneknek mutatok be!  
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Hitre gyógyult ez az ember! A kereszténység szabadított meg bennünket a pogány 
istenektől! Krisztusig a pogány istenek hatalmaskodtak a világ fölött! Jézus ezeket 
detronizálta, letaszította a trónról!  
 

Egy az Isten és felé forduljatok! 

Micsoda szerencse, ez az Isten a szeretet Istene! 

 

Testi és lelki gyógyulásról van szó 
Nem csupán arról van szó, hogy egy ember meggyógyul, sokkal többről! Ez a kettős 
gyógyulás igazolja, hogy sokkal többről van szó! Nemcsak testi gyógyulásról, hanem vallási 
gyógyulásról is szó van! Istenhez jutott, Istent beengedte az életébe! Istennek akar ezután 
szolgálni és Istenben az embereknek!  
 

Ez a kereszténység lényege:  
Istenben szolgálni az embereket! 

Istenhitünk emberszolgálatot jelent! 

 

Divat azt mondani: hiszek az Istenben, de nem vagyok vallásos. Templomba nem járok, arra 
nekem nincs szükségem! Ne felejtsük el: 
 

„A hit cselekedetek nélkül halott!” 

A hit első megnyilatkozása,  
hogy részt veszek a vallási közösség életében! 

E nélkül nincs hit! 

 

Áltatja magát az, aki hitet emleget, ő jó, mindenkit szolgál. Mindenki hisz - ezt mondják, 
amikor emberekkel beszélgetünk. Első érv, hogy gyerekkoromban ministráltam, utána be is 
fejeződött. De ő hisz, ezzel áltatja magát!  
 

De aki nem vesz részt a vallási közösség életében, 
az valójában nem hisz! 

A közösségben való részvétel a hit megnyilatkozása! 

 

Mi a döntő üdvtörténeti válasz?  
Jézus mindig a közepébe nyúl a dolgoknak! Jézus Szamaria és Galilea határvidékén járt! Az 
üdvrendi kirekesztettség, hogy a zsidók egyszerűen kirekesztették a pogányokat! Az üdvrendi 
kirekesztettség azt jelenti: ők üdvözülnek, az összes többi ember nem! Jézussal itt van a baj,  
 

Jézus azt mondja, hogy Isten mindenkit üdvözíteni akar! 

 

Ez mindennek a végét jelentette! Jézus ledönti azt a falat, amit a zsidók építettek a maguk 

védelmére, a pogányokkal szemben! Ez üdvrendi kérdés, hogy csak a zsidók üdvözülnek! 
Néha még a keresztényeket is megkísérti, hogy ők üdvözülnek az összes többi nem! Isten 

titka! Jézus így mondja! Nagy az örömünk, mert itt hatalmas lépés történik a megváltás 
művében! Jézus ezzel a cselekedetével kimondja azt, hogy Isten előtt minden ember 
egyforma! Ez az arámi éppen olyan istengyermeke, mint a zsidó! Nagyon fontos kérdés ez! 
Ennek az egész történetnek ez a lényege! 
 

Minden ember, függetlenül attól, hogy hisz, nem hisz, mit hisz, 
éppen úgy istengyermeke, mint akik vallásosak, hívők! 
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Az éntől az Istenig!  
Ez az ember beengedte életébe az Istent! Ezután az Istennek áldozott! A hívő, vallásos ember 
beengedi életébe az Istent! Hívő ember azt mondja, ezután az eucharisztiát ünnepelem, a 

hálaadást, a kettős gyógyulást!  
A kórházban járva a betegek között, mindenki testi gyógyulást vár, mintha megfeledkezne 
arról, hogy elsősorban lelkileg kell meggyógyulnunk! Lelkileg vagyunk betegek! A 
közgazdászok, a gazdasági emberek mondják, hogy erkölcsi válság van! Beteg a lelkünk, ez 
az erkölcsi válság! Nincsenek értékeink, nincs, amihez tartsuk magunkat! Lopunk, csalunk, 
hazudunk, sokszor mondanak ilyeneket a politikusok! Állandóan a korrupcióról beszélnek! 
Lelkileg beteg világ! 
 

Ez az ember hálát ad, hálát ad a gyógyulásáért, megköszöni Istennek a gyógyulását! A hála 
nem üzlet! Naamán mennyire akart valamit adni a prófétának! A próféta nem fogadja el, mert 
a hála nem üzletelés!  
 

A hála lelki kapcsolat!  
A hála embertől emberig tartó kapcsolat!  
A hála személyek közötti kapcsolat!  

Ezért olyan nagyon fontos!  
 

Ha a hála eltűnik a világunkból és mindent magától értetődőnek veszünk, minden 
természetes ami velünk történik, akkor elszigetelődünk! Nagyképűek, beképzeltek leszünk! 
Olyanok leszünk, mint Naamán a gyógyulása előtt, rejtegette a betegségét! Miért? Azért, hogy 
ne kelljen elszigetelődnie a többi embertől! Csak, aki lelkileg meggyógyul, az mehet vissza a 
közösségbe, mert ez az ember a közösség embere lesz! Ettől az embertől nem kell félteni a 
közösséget! Aki lelkileg beteg, az veszélyes a közösségre! 
 

Eucharisztiát ünnepelünk! Az eucharisztia hálaadás! Azok gyűlnek össze, akik kettős 
gyógyulást tapasztalnak, testi-lelki gyógyulást! Isten kezébe teszik az életüket! A lelkit 

hangsúlyozzák, mert ez az ember az a valaki, akinek a közösségben helye van! A többi is a 
közösségben van, csak éppen leprás, veszélyes, fertőz, pedig ő azt gondolja, hogy minden 
rendben van! A lelkében van baj! A mai vasárnapon ezen a kérdésen igen komolyan el kell 

gondolkodnunk!  

 

Azt ajánlom mindenkinek,  
hogy ne csak múljon az élet az évekkel,  
hanem teljen is az élet!  
Teljesebb legyen az életünk az által, 
hogy lelkileg gyógyulunk!  

 

Ez lehetséges még akkor is, ha testileg betegek vagyunk! A testi betegségből az esetek 
többségében nem gyógyulunk meg, csak küszködünk ezekkel egy életen keresztül. A lelki 

gyógyulás az igazi lehetőség, akkor a betegséget is másképpen hordozzuk, az egészségünknek 
is másképpen örülünk azért, mert visszatalálunk a közösségbe!  
 

Társadalmi emberek leszünk! 

Igazán emberek, akik nemcsak elfogyasztják az időt, 
hanem jóra is használják! 

 


